



## От редакции From the editorial

DOI: 10.22363/2312-797X-2025-20-4-517-520

EDN BJCDTI

### Журналу «Вестник Российского университета дружбы народов. Серия: Агрономия и животноводство» 20 лет

«Вестник Российского университета дружбы народов» основан в 1993 г., где 1 раз в год выпускалась серия «Сельскохозяйственные науки»: поочередно в одном году — «Агрономия», в другом — «Животноводство». За выпуск журнала отвечала редакционная коллегия, сформированная на аграрном факультете и утвержденная ректором РУДН, главным редактором был назначен известный ученый в области биофизики В.В. Горчаков, кандидат биологических наук, профессор, декан сельскохозяйственного факультета. Первыми авторами журнала становились ученые РУДН, положившие тот прочный фундамент, который позволяет осуществлять постоянное движение вперед, не останавливаясь на достигнутом. За годы становления и развития «Вестника» были удачи и ошибки, споры о качестве и приоритетности публикаций, актуальности, постоянный поиск востребованности, интереса, доступности, обеспечения подписки. Журнал развивался вместе со страной, живя в духе времени и отражения объективных научных знаний на своих страницах.

Многое начало меняться с 2005 г., в этот период журнал возглавил доктор сельскохозяйственных наук, профессор В.Г. Плющиков. К тому времени уже сформировалась самостоятельная серия по сельскохозяйственным наукам в составе «Вестника РУДН», в 2006 г. переименованная в серию «Агрономия и животноводство». Статьи в выпусках распределялись по предметным рубрикам. А в 2015 г. РУДН как учредитель зарегистрировал серию в Роскомнадзоре в качестве самостоятельного СМИ под названием «Вестник Российского университета дружбы народов. Серия: Агрономия и животноводство» с периодичностью 4 выпуска в год. Журнал был включен в Перечень ВАК с 2016 г. и редакция ввела двойное слепое рецензирование научных статей, поступающих от авторов, актуализированы требования к авторским материалам с учетом российских и международных стандартов. Большую работу в формировании научного имиджа журнала выполнили зам. главного редактора профессор, доктор ветеринарных наук В.Е. Никитченко, ответственный секретарь доцент А.А. Терехин и координатор деятельности по развитию и поддержке научных журналов РУДН О.Е. Горячева. Впоследствии была проведена огромная работа по автоматизации приема статей и рецензирования,

взаимодействию с авторами и издательством, журнал приобрел свой собственный сайт на Портале научных журналов РУДН.

В 2017 г. редакция подала заявку и в течение 2 лет журнал был в числе грантополучателей конкурса Минобрнауки России по развитию научных журналов, что способствовало его дальнейшему продвижению и росту авторитета в научно-профессиональном сообществе. Так, журнал с 2017 г. включен в авторитетную международную БД журналов открытого доступа DOAJ (метаданные всех публикаций с 2008 г.), затем публикации журнала стали индексировать такие международные ресурсы научной информации, как CAB Abstracts (CABI Digital Library) и Agris (Food and Agriculture Organization of the United Nations). Журнал входит в БД RSCI.

В 2021 г. редакцию журнала возглавил доктор ветеринарных наук, профессор Ю.А. Ватников, сформировавший новый международный состав редколлегии, куда вошли известные ученые академики и член-корреспонденты РАН, представители ведущих российских и зарубежных научных и образовательных центров. С 2023 г. журнал включен в Белый список российских научных журналов РЦНИ, а в 2025 г. полнотекстовый архив журнала был представлен на Национальной платформе научных периодических изданий РЦНИ. По итогам 2025 г. «Вестник Российского университета дружбы народов. Серия: Агрономия и животноводство» отнесен:

– ко 2-й категории Перечня ВАК, но приравнивается к категории 1, так как индексируется в RSCI;

– 2-му уровню в Белом списке.

Сегодня, наш журнал представляет актуальный срез отечественной науки и практики, где в предметных рубриках находят свое отражение труды начинающих и уже маститых исследователей, на профессиональном уровне идет передача новых знаний, технологий, опыта. В авторитетно отобранном материале аспиранты черпают то важное и необходимое, что дает им возможность двигаться вперед, базирясь на выверенных строках статей своих наставников и учителей. В различные годы на страницах нашего журнала, увидели свет публикации выдающихся ученых, таких как: В.П. Звалинский, А.В. Долженко, Н.Н. Дубенок, И.И. Кочиш, Ю.А. Юлдашбаев, И.Ю. Савин, чей вклад в российскую науку невозможно переоценить.

В журнале публикуются результаты фундаментальных и прикладных исследований, а также обзорные статьи российских и зарубежных ученых по актуальным направлениям биологических, ветеринарных, сельскохозяйственных наук. Большое внимание сосредоточено на узкопрофильном рецензировании поступающих статей. Редакционная коллегия журнала, состоящая из высококвалифицированных ученых, представителей известных школ, отбирает к публикации наиболее качественные, отличающиеся достоверностью и высокоинтеллектуальным уровнем изложения материалы. Кропотливая работа всего редакционного коллектива, внимательное и бережное отношение к авторам, открытость и доверие, поддержание обратной связи — все это позволяет поддерживать профессиональный уровень нашего издания, вносить значимый вклад в современную методологию аграрной науки и практики.

*Главный редактор, Ю.А. Ватников*

---

## ENG

---

### **The RUDN Journal of Agronomy and Animal Industries celebrates its 20th anniversary**

The RUDN Journal was founded in 1993, publishing the “Agricultural Sciences” series annually: alternating between “Agronomy” one year and “Animal Husbandry” the next. The journal’s publication was overseen by an editorial board formed at the Faculty of Agriculture and approved by the Rector of RUDN University. The renowned biophysicist V.V. Gorchakov, PhD in Biology, professor, and dean of the Faculty of Agriculture, was appointed editor-in-chief. The journal’s first authors were RUDN University scientists, who laid the solid foundation that allows for constant progress and never resting on our laurels. Over the years of the journal’s formation and development, there were successes and failures, debates about the quality and priority of publications, relevance, and a constant search for demand, interest, accessibility, and subscription support. The journal evolved along with the country, living in the spirit of the times and reflecting objective scientific knowledge on its pages.

Significant changes began in 2005, when the journal was headed by Doctor of Agricultural Sciences, Professor V.G. Plyushchikov. By that time, an independent series on agricultural sciences had already formed within the “RUDN University Journal”, renamed in 2006 to the “Agronomiya i zhivotnovodstvo” (Agronomy and Animal Industries) series. Articles in the issues were divided into subject headings. And in 2015, RUDN University, as the founder, registered the series with Roskomnadzor as an independent media outlet under the name “Vestnik Rossiiskogo universiteta druzhby narodov. Seriya: Agronomiya i zhivotnovodstvo” (RUDN Journal of Agronomy and Animal Industries), published four issues per year. The journal was included in the list of peer-reviewed scientific publications recommended by the Higher Attestation Commission of the Russian Federation in 2016, and the editorial board introduced double-blind peer review of scientific articles submitted by authors. Requirements for author materials were updated to reflect Russian and international standards. Significant work in shaping the journal’s scientific image was done by Deputy Editor-in-Chief Professor V.E. Nikitchenko, Doctor of Veterinary Sciences; Executive Secretary Associate Professor A.A. Terekhin; and Coordinator of RUDN University Scientific Journal Development and Support Activities O.E. Goryacheva. Subsequently, extensive work was carried out to automate article submission and review, interact with authors and the publisher, and the journal acquired its own website on the RUDN University Scientific Periodicals Portal.

In 2017, the editorial board submitted an application and, for two years, the journal was among the grant recipients of the Russian Ministry of Education and Science’s competition for the development of scientific journals, which contributed to its further

promotion and increased authority in the scientific and professional community. Thus, since 2017, the journal has been included in the authoritative international open-access journal database DOAJ (metadata for all publications since 2008). Then, the journal's publications began to be indexed by such international scientific information resources as CAB Abstracts (CABI Digital Library) and Agris (Food and Agriculture Organization of the United Nations). The journal is included in the RSCI database.

In 2021, Doctor of Veterinary Sciences, Professor Yu.A. Vatnikov became the head of the journal's editorial board, forming a new international editorial board consisting of renowned scientists, academicians and corresponding members of the Russian Academy of Sciences, and representatives of leading Russian and international scientific and educational centers. Since 2023, the journal has been included in the White List of Russian scientific journals of the Russian Center for Scientific Research, and in 2025, the full-text archive of the journal was made available on the National Platform of Scientific Periodicals of the Russian Center for Scientific Research. Based on the 2025 results, "RUDN Journal of Agronomy and Animal Industries" was classified:

- as Category 2 of the Higher Attestation Commission List, but is equivalent to Category 1, as it is indexed in the RSCI;
- as Level 2 of the White List.

Today, our journal represents a current cross-section of Russian science and practice, where subject headings reflect the work of both emerging and established researchers. At a professional level, it facilitates the transfer of new knowledge, technologies, and experience. In the authoritatively selected material, graduate students find the essential and necessary elements that enable them to move forward, building upon the verified content of articles by their mentors and teachers. Over the years, our journal has published works by outstanding scientists such as V.P. Zvalinsky, A.V. Dolzhenko, N.N. Dubenok, I.I. Kochish, Yu.A. Yuldashbaev, and I.Yu. Savin, whose contributions to Russian science cannot be overestimated.

The journal publishes the results of fundamental and applied research, as well as review articles by Russian and international scientists on current areas of biological, veterinary, and agricultural sciences. Much attention is paid to specialized peer review of incoming articles. The journal's editorial board, comprised of highly qualified scientists representing renowned schools, selects the highest-quality, reliable, and intellectually advanced materials for publication. The meticulous work of the entire editorial team, their attentive and caring attitude toward authors, their openness and trust, and their ongoing feedback — all of this allows us to maintain the professional level of our publication and make a significant contribution to modern agricultural science and practice.

*Editor-in-Chief, Yu.A. Vatnikov*